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La Sagrera Viscuda per Xavier Basiana
50 anys • 1970 - 2020! • 1ra part

El Museu Fotogràfic de La Sagrera

No a la guerra d’Ucrania! No a la guerra de Gaza!



1970 • El meu pare Jordi i jo arribàrem a Barcelona el capvespre del dia 9 de març de 1970!
Jo tenia disset anys acabats de fer. Vàrem anar a buscar una pensió al carrer Santa Anna al costat de les Rambles. Al matí, d’hora, agafàrem el 
Metro direcció a La Sagrera. Recordo, aquell 10 de març, sortí del metro i veure per primer cop la plaça dels Jardins d’Elx amb aquella piscina 
amb l’escultura de la Dama d’Elx. Creuàrem la plaça i baixàrem un desnivell pel carrer Oliva i arribàrem al carrer Dalmacio de Mur, cantonada 
amb el carrer Nobel. Al cap de poc arribaven en camió les mudances de Manresa i també la meva mare Pilar i els germans Ramon i Anna. 
Aquell dia, ja fa mes de cinquanta anys, començava una nova vida a un barri i a una ciutat desconeguda.

1970 • El 10 de març arriba procedent de Manresa a la Sagrera amb 17 anys. 1974-1980 • Estudia Arquitectura a ETSAB. 1982 • Sots-President 
Associació de Veïns La Sagrera. 1982 • L’abril crea el núm. 0 de la revista Tot Sagrera. 1986 • Aconsegueix els locals A.V. al Parc de la Pegaso.
1987-1992 • Arquitecte supervisor de les obres del Palau d’Esports Sant Jordi. 1990-1993 • Projecta com arquitecta portar l’AVE a la Sagrera. 
El Parc Lineal. 1992  • Dissenya el Poliesportiu del Carrer Hondures. 1993 • Reforma com arquitecte la plaça Masadas. 1993 • Porta al C.C. la 
Barraca Norman Foster per explicar el Pla del Rec Comtal 1994 • Edita el llibre: 1984-1994 Barcelona transfer Sant Andreu - La Sagrera.
1996 • Pregoner Festa Major. 1997 • Edita el llibre: La Sagrera Del Rec Comtal al TGV • El 20 d’abril de 1997. 100 anys després de    
l’annexió de Sant Martí de Provençals a la ciutat de Barcelona.



1997 • Edita el llibre: La Sagrera Del Rec Comtal al TGV • El 20 d’abril de 1997. 100 anys després de l’annexió de Sant Martí de Provençals 
a la ciutat de Barcelona • 1997 Compra la Nau Ivanow per convertir-la en un espai de creació i cultura. 1998 Crea la Plataforma: La Sagrera. 
L’Estació el 2004. 1999-2000 Reforma la fàbrica anomenada Can Mestres a la Plaça Masadas en habitatges. 2000 Edita el llibre: Barcelona, 
ciutat de fàbriques. 2003 Crea i dona la geganta La Sagrerina al barri. 2004 Disenya com arquitecte l’Escola Bressol de la Pegaso. 
2008 Dona la Nau Ivanow a l’Ajuntament de Barcelona. 2009 Pregoner Festa Major. 2009 El 3 de desembre li és concedida la Medalla 
d’Honor de Barcelona. 2013 Gestiona les naus annexes a la Ivanow que adopten el nom d’Espai 30. 2015 El 15 de febrer arriba a un acord 
amb la Llave de Oro per gestionar la Nau Bostik. 2020 Idea La Sagrerina.com com a diari independent i digital de La Sagrera. 2024 El Museu 
Fotogràfic de la Sagrera.

Arribarem de Manresa el 10 de març del 1970. Jo tenia 17 anys acabats de fer i vàrem anar a viure a la Sagrera al carrer Dalmacio de Mur 
cantonada carrer Nobel. Però al cap d’un any ja ens mudarem al carrer Hondures 74 a la sortida del metro de Sagrera. Aquesta era la vista 
que teníem des del balcó de casa. En aquest pis, el 5r 4a i tenia el laboratori fotogràfic en la meva habitació i aquesta foto és una mostra dels 
negatius que em revelava. I la Sagrera em va servir de model per anar practicant.



La Torre de la Sagrera encara amb la seva torre. Curiós retrat d’una seria de postals de la Sagrera fetes molt abans que arribes a viure en 
aquest barri. Recordo que aquesta col·lecció me les va donar mossèn Joan Oriol, el rector de la parroquia de Crist Rei.

Com a estudiant d’Arquitectura vaig idear el camí del mig a la Sagrera (La volia verda) El 1980 en uns dels treballs que tenia de fer per la 
carrera d’Arquitectura vaig idear aquest camí del mig al meu barri de la Sagrera. Ara després de 40 anys veig que hagués sigut una bona idea. 
Avui ja no seria possible. Penso, però encara seria possible fer l’equipament del solar a tocar a plaça Nadal i Parc de la Pegaso. Recordo que 
estava qualificat d’equipament i encara no s’hi ha fet res. Suposo perquè està al mig entre Sant Andreu i la Sagrera.

El meu Estudi
Josep Estivill 57



Sempre he pensat el gran error que vàrem cometre com a veïns de la Sagrera no tenir la vista de preservar aquest edifici que estava situat als 
terrenys de la Pegaso. El barri volia i necessitava tenir zona verda i ningú va veure que la mancança d’equipaments del barri els haguéssim 
pogut solucionar donant vida a aquest edifici que havia sigut les oficines de Enasa! Un edifici idèntic o semblant varen aprofitar a Sant Andreu 
per fer-hi la Biblioteca i altres serveis a Can Fabra.

L’abril de 1982, vàrem editar el número 0 del Tot Sagrera. Vaig decidir que el barri necessitava una revista i amb l’ajuda d’en Xavier Carné 
vàrem editar el núm. 0 i per sort avui encara està en curs.
CRÒNICA D’AVUI - Ja hem aconseguit una altra reivindicació, que com tantes d’altres semblava utòpica i impossible de realitzar. Ara bé, no 
és una cosa material com una escola o una plaça, sinó un pas més per la recuperació de la nostra història, de la nostra cultura, de la nostra 
identitat com a barri. Però per això és necessària la participació de tot el barri.
És per això que fem des d’aquí una crida al veïnat a la seva col·laboració i participació amb aquesta Associació de Veïns que pels objectius 
que hem d’aconseguir som pocs i ben segur que tenim les mateixes finalitats: un barri millor.



Aquesta cicatriu de la Sagrera que son els terrenys de l’estació i que havia sigut per on antigament passava el Rec Comtal sempre han tingut 
una especial atracció per mi i han sigut el model de moltes fotografies des de el inici de viure en aquest barri. També el fet que a l’altre banda 
de les vies hi havia com un barri prohibit que era la Perona. I sobretot el fet que els anys 1989-1993 els vaig dedicar a fer una proposta de 
transformació que va ajudar al fet que es decidís que fossin els terrenys idonis perquè s’ubiqués l’estació del tren d’alta velocitat.

Curiosa foto a on tots aquests edificis han desaparegut enderrocats per fer la reforma del carrer Garcilaso. Jo recordo especialment la vaqueria 
a on anava a comprar la llet i amb la curiositat que hi havia una o dues vaques vives i també el bar de la Quimeta. Ara hi ha una rambla amb 
alguns bars i també és el lloc a on els estudiants de l’escola Monlau i fan vida.



La font de Can Gaig! La font històrica de la Sagrera. Recordo quan en Sebastià Gallego, gerent del Districte, em va trucar per encarregar-me el 
sanejament de la font que estava plena de pintades. Era l’any 1983. Curiosament, ara fa poc i després d’uns anys desapareguda als magatzems 
municipals l’han reposat a un nou emplaçament. Per mi ja és una altra font que no té res a veure amb la històrica font de Can Gaig.

La Ivanow a primer terme i la Vall Sistachs al fons. L’any 2000 vaig editar el llibre Barcelona, ciutat de fàbriques. El Jaume Orpinell i jo sota 
el lideratge del Martí Checa i un grup d’estudiosos de les fàbriques, ens vàrem dedicar a fer un recorregut per la Barcelona febril i retratar un 
bon nombre d’edificis industrials en perill de ser enderrocats. Igual per això m’he dedicat en el meu barri a intentar preservar les fàbriques que 
encara estaven en peus. Per intentar recuperar la Bostik em varen donar el premi Casablanques. Donat pel col·legi d’Enginyers de Catalunya.



Penso que aquesta obra de l’any 1987 és una de les més importants que ha tingut la Sagrera. Fins que no es construeixi la llosa que ha de 
comunicar la Sagrera amb el Districte de Sant Martí estàvem incomunicats amb els barris com la Verneda. I aquest pont de disseny fet per 
l’arquitecta Santiago Calatrava ens va comunicar cap al mar. La seva construcció va ser tot un espectacle. Començarem a vèncer la cicatriu de 
la fosa de l’estació de Mercaderies de la Sagrera.

1990
Vaig fotografiar la Sagrera el juliol de 1990.
Carrer Gran de la Sagrera • Carrer Hondures. Aquí una vista aèria de la Nau Ivanow i del que seria l’Espai 30 i el Poliesportiu de la Sagrera.
Com era el fotògraf de les obres de l’Anell Olímpic vaig tenir la sort que vaig disposar diversos cops d’un helicòpter per anar a fotografiar l’Anell 
Olímpic. Recordo que anava a Sabadell a buscar l’helicòpter i li deia al xofer que passes per sobre de la Sagrera i així aprofitava per retratar el 
meu barri. 



Com a fotògraf vaig fer el seguiment de les obres de la Barcelona Olímpica. Vaig tenir la sort que la Diputació de Barcelona em varen 
encarregar com a arquitecte fer la supervisió de les obres del Palau Sant Jordi que ells pagaven el 75% per cent. I un cop ja en l’Anell Olímpic 
els gestors al saber que feia fotos em varen encarregar el seguiment fotogràfic de tot l’anell Olímpic. Aquestes fotos estan en els arxius de 
l’Ajuntament de Barcelona. Ara intentaré fer una col·lecció que intentaré mostrar en l’espai de la Bostikina. El nou Museu de la Sagrera.

Com a arquitecte vaig sanejar les porxades de la plaça Masadas el setembre de 1991. Aquesta plaça amb te el cor-robat. Vaig tenir la sort 
que el Districte em va encarregar la millora de la plaça i també com a arquitecta vaig fer els habitatges de l’antiga FrigoBonny i també vaig 
rehabilitar l’edifici de la botiga del Siscu Serigó. La veritat me la sento molt meva.



Vaig estar bastant implicat en la Barcelona de les Olimpíades i com a arquitecte vaig supervisar el Palau Sant Jordi, Vaig ser l’arquitecte que 
vaig restaurar el Palau d’Esports del carrer Lleida i finalment un cop acabats els jocs vaig ser l’arquitecte que va dissenyar el Museu Olímpic 
Juan Antonio Samaranch a Montjuïc. I com a fotògraf vaig fer el seguiment de les obres de l’Anell Olímpic. Un cop acabat els Jocs vaig 
veure que a la Sagrera no s’havia fet res i vaig començar a pensar en els terrenys ferroviaris que teníem al barri per acabar decidint que 
l’Estació de la Sagrera agafes forma. Vaig influir en el Districte de Sant Andreu, que el regidor era en Germà Vidal, perquè em deixes fer aquest 
poliesportiu, ja que les Olimpíades havien passat de llarg per la Sagrera. I després de veure diverses opcions com el solar actual de l’Escola 
Estel vàrem decidir fer-ho en el descampat d’Hondures i Josep Estivill. La primera fase la vaig dissenyar jo. La de la foto.

Vaig ajudar a pensar en el projecte que ha de portar el tren d’Alta Velocitat a La Sagrera.



Vaig ajudar en el projecte que ha de portar el Tren d’Alta Velocitat a la Sagrera. Vaig aconseguir que Sir Norman Foster vingués a La Barraca 
a presentar el projecte del Rec Comtal al TGV. Davant totes les autoritats municipals. Sempre recordaré fer de xofer amb el meu Fiat Croma 
blanc, anar a buscar-lo a l’aeroport i portar-lo fins al Centre Cívic La Barraca per presentar la proposta que prepararem a Londres amb el seu 
equip (Etien Borgos) i que vàrem anomenar la proposta del Rec Comtal al TGV. Mai havia vist la Barraca tan plena de gent. Amb tots els 
tècnics i polítics d’Urbanisme de l’Ajuntament a primera fila. Vàrem crear un gran somni. Pensarem que la Sagrera seria la porta d’entrada 
d’Europa a Barcelona. Vist amb la distància fa cosa pensar que somiarem l’estació el 1993. Avui ja en el 2024 i encara se l’espera... 31 anys ja 
d’aquella data. Espero que a mi em doni temps de veure la inaugurada.

El 23 de desembre de 1997 vaig comprar aquesta fàbrica abandonada a Victor Ivanow Bauer per convertir-la en un espai de creació i de 
trobada. El temps dirà si va ser una bona opció per al barri. I vaig dedicar 10 anys a la gestió cultural fins que el 2009 so va quedar l’Ajuntament 
de Barcelona perquè fos un equipament municipal. Ara prepararé una selecció de 50 fotos per recordar les vivències que em va donar aquest 
edifici. De volgué ser un Andy Wharjol i tenir la meva factoria a dedicar el meu temps i esforç perquè fos un equipament cultural del barri de la 
Sagrera. Quants records i quantes vivències em va donar aquest edifici. Sempre recordaré el primer any que no ser com vingueren uns gitanos 
que els digueren que aquí es podien casar. I el primer any varen passar 10 parelles gitanes que es casaren a la Nau Ivanow.



La Nau Ivanow i 
l’Espai 30 que vaig 
deixar dibuixat • 2008


